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بر اســاس آمارهای اعلام شده از ســوی سازمان حفاظت 
محیط زیســت کشــور، چرای بی رویه بیش از ۷۰ میلیون 
راس دام در ســطح مراتع، بالغ بر ۸۰ درصــد مراتع را به 
آســتانه نابودی کشانده و منجر به از دست رفتن غیر قابل 
جبران تنوع زیســتی شده اســت و به گفته عضو پیشین 
شورای عالی جنگل  فشــار چرای دام در برخی نقاط نظیر 
جنگل هــای زاگرس اجازه رویش یک نهال را هم نمی دهد.
به گزارش ایسنا، بنا بر اعلام سایت سازمان حفاظت محیط 
زیســت کشــور »اکولوژی« یا همان علم شناخت روابط و 
اثرات جانداران بر یکدیگر و محیط اطرافشان و بالعکس، از 
مهم ترین ارکان حفاظتی برای حفظ اکوسیستم های دارای 
ارزش طبیعی اســت که در کشــور ما به عنوان موضوعی 
فرعی به آن نگاه می شود.  درواقع شناخت اکولوژی آنچنان 
دارای اهمیت اســت که بدون آن تقریبا هیچ اقدامی برای 

حفاظت از تنوع زیستی امکان پذیر نیست.
با این وجود در بحران های مختلف نظیر شیوع آفتی خاص 
در کشــور و نابودی پوشــش گیاهی یک منطقه، به جای 
بررســی تمامی عوامل اقلیمی، محیطــی و در نظر گرفتن 
»اکوسیســتم« تنها شــاهد تلاش هایی برای حذف عامل 
تهدید هســتیم. از سوی دیگر بی توجهی به »اکوسیستم« 
در سیستم کشاورزی به نحوی محسوس است که همچنان 
در بسیاری از موارد اســتفاده از سموم نقطه قوت فعالیت 
کشاورزی پنداشــته می شــود.چرای بی رویه، بیش از ۸۰ 
درصد مراتع را به آســتانه نابودی کشانده است و با بررسی 
»اکولوژیک« متوجه می شــویم که نــه تنها چرای بیش از 
۷۰ میلیون راس دام در کشــور، تنوع زیستی با ارزش را به 
شــکل غیر قابل جایگزین از بین می برد بلکه اثرات جانبی 
نیز نظیر اختلال در چرخه آب، فرســایش خاک سطحی، 
رانش زمین، پدیده گرد و غبــار و زیان های مالی را نیز به 

همراه خواهد داشت.
در حال حاضر کنترل چرای دام و آگاهی بخشی به دامداران 
از جمله مهم ترین راهکارهای حفظ مراتع برشمرده می شود 
و برای مقابله با پدیــده بیابان زایی توجه به کاهش چرای 
دام در مراتع حســاس و کم پوشش و فرهنگ سازی آن در 

مناطق دارای اقلیم خشک بسیار حائز اهمیت است.به گفته 
حسن اکبری - سرپرست معاونت محیط زیست طبیعی و 
تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست -  این سازمان 
در زمینه چرای دام در مناطــق آزاد اختیاری ندارد اما در 
مناطق حفاظت شــده به طور جد به این موضوع پرداخته 
اســت.به گفته احمد رحمانی - عضو هیئت علمی موسسه 
تحقیقات جنگل ها و مراتع کشــور- در حــال حاضر تنها 
۱۰ درصد از جنگل های کشــور جزء مناطق حفاظت شده 
هســتند و در عین حال حتــی برخی جنگل های حفاظت  
شده هم توســط چرای دام آسیب می بینند.از سوی دیگر 
در حالی ۴۰ درصد جنگل های کشور در ناحیه زاگرس قرار 
دارد که به گفته مرتضی ابراهیمی رُســتاقی -عضو پیشین 
شــورای عالی جنگل - در حال حاضر سراســر جنگل های 

زاگرس با فشــار چرای دام مواجه است و این درگیری در 
حدی اســت که اجازه رویش حتی یک نهال هم به جنگل 

داده نمی شود.
آذر ســال گذشــته بود که کامران پورمقدم - رییس مرکز 
جنگل های خارج از شــمال ســازمان جنگل ها- از تلاش 
برای جوانسازی و احیای جنگل های زاگرس با »بذرکاری« 
خبر داد. با این حال کارشناســان این اقدام را »نمایشی« 
تلقی کردند چراکه مشــکلات اساســی زاگرس به مسائلی 
نظیر چــرای دام در دامنه این کوه ها مربوط می شــود که 
با بذرکاری نمی توان با آن مقابله کرد.احمد رحمانی -عضو 
هیئت علمی موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع کشور- نیز 
با اشــاره به لزوم ارتقای ســطح دامپروری در کشور این را 
هم گفته بود که امروزه در در دنیا دیگر خبری از رهاشدن 

دام در جنگل ها نیست و روش های سنتی دامپروری جای 
خود را به روش های صنعتــی داده اند و »جنگل« و »دام« 
نمی تواننــد در در کنار هم قرار داده شوند.اســفند ســال 
گذشته دستورالعملی با عنوان »مدیریت چرا، کنترل پروانه 
چرای دام و ســاماندهی کوچ« از سوی وزیر کشور به تمام 
استانداران، مدیران ســازمان جهادکشاورزی، مدیران کل 
منابع طبیعی و امور عشایر استان ها، در راستای اجرای بهتر 
چرا برای حفظ منابع آب و خاک، تقویت افزایش پوشــش 
گیاهی، آمایش ســرزمین و جلوگیری از تخریب سرزمین، 
جلوگیــری از چرای زودهنگام و کنتــرل افرادی که فاقد 

پروانه چرا هستند، ابلاغ شد.
از جملــه محورهای این دســتورالعمل تشــکیل کارگروه 
مدیریت چرا با محوریت استانداران و دبیری اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان ها، تخصیص بیشتر اعتبارات از 
طرح احیا و اصــلاح مراتع برای پروژه مدیریت چرا، اعمال 
قُرق برای سال های خشکسالی و پیشگیری از گرد و خاک، 
برخورد قضایی با متخلفان بهره برداری غیر مجاز، همکاری 
استانداران در آگاهی بخشی نسبت به ضوابط بهره برداری به 
منظور پیشگیری از افزایش تخلفات و موضوع تامین علوفه 
از سوی سازمان امور و عشایر ایران برای جلوگیری از کوچ 

زودهنگام است.
به گفته ترحم بهزاد - مدیر کل دفتر امور مراتع ســازمان 
منابع طبیعی-  در راســتای این دســتورالعمل مکاتبات و 
نشســت هایی در گروه ســتاد ملی کوچ برگزار شده است.

در این بین ســالانه میلیاردها ریال بدون شــناخت دقیق 
نسبت به اجزای اکوسیســتم ها و روابط حاکم بر این اجزا 
خرج حفاظت از اکوسیســتم های کشور می شود و این در 
حالی اســت که با حضور چند صــد راس دام در یک مرتع 
به مدت چندین سال بسیاری از این گونه ها نابود می شوند. 
به گزارش ایســنا، امروزه شاهد ناپدید شدن جمعیت های 
فراوانــی از گونه های مختلف جانوری و گیاهی از ســطح 
اکوسیستم های طبیعی کشورمان هستیم  و به نظر می رسد 
وقت آن رسیده است که مسئولان برای چرای بی رویه دام ها 

اقدامات بیشتری انجام دهند.

102مصوبه برای توسعه و آبادانی خوی»چرای بی رویه« آفت جان »زاگرس«
 به تصویب رسید

گروه شهرستانها: اســتاندار آذربایجان غربی از تصویب ۱۰۲ مصوبه برای 
توسعه و آبادانی شهرستان خوی خبرداد. محمدصادق معتمدیان ۱۸ خرداد 
در جلســه شــورای برنامه ریزی و توسعه شهرســتان خوی اظهار کرد: در 
دوازهمین سفر شهرســتانی به خوی ۱۰۲ مصوبه شامل ۸۶ مصوبه عمرانی 
و ۱۶ مصوبه اقتصادی برای شــتاب بخشــیدن به روند توســعه، پیشرفت و 
آبادانی شهرستان خوی به تصویب رسید. وی با بیان اینکه نباید یک ریال از 
اعتبارات مصوب شده برای خوی برگشت بخورد، تصریح کرد: مدیران استانی 
در مدت ۴۸ ســاعت بصورت جهادی در شهرســتان خوی حضور یافته که 
انشــالله با پیگیری ها مصوبات و تخصیص اعتبارات شاهد پیشرفت خوی در 
جهات مختلف آن باشیم. استاندار آذربایجان غربی گفت: بخش قطور و جاده 
خوی - قطور بخاطر حضور مســافران و گردشگران از سراسر کشور باید زیر 
ساخت هایش در بخش های درمانی، بهداشتی، راه ،پایانه،گردشگری و اینترنت 
تکمیل شود. معتمدیان خطاب به مدیرکل راه و شهرسازی تصریح کرد: نباید 
به هیچ وجه عملیات احداث جاده قطور متوقف شود و ضروری است عملیات 
با شــتاب بیشتری پیش رود.وی احداث و تجهیز مرکز جامع سلامت قطور را 
خواستار شــد و گفت: با اخذ ماده ۲۳ بیمارستان ۳۲ تخت خوابی قطور نیز 

احداث شود.

مشترکان کم مصرف برق گیلان
 تشویق می شوند

گروه شهرســتانها: مدیرعامل شرکت توزیع برق اســتان گیلان در جمع 
خبرنگاران با اشاره به اینکه استان گیلان یکی از فرسوده ترین شبکه  های توزیع 
برق را دارد، گفت: این فرســودگی به دلیل شــرایط آب و هوایی استان است 
و میزان اختلاف بین مصرف و تولید در ســال های گذشته همواره مشکلاتی 
را ایجاد کرده بود.محمدتقی مهدیزاده با اشــاره به اینکه متاســفانه برف در 
ســال های گذشته اثرات منفی را بر شبکه برق استان ایجاد کرد، گفت:  برای 
ترمیم و رفع این مشکلات و نیز جلوگیری برای عدم وجود چنین مشکلاتی در 
آینده اقدامات لازم را برای رفع مشکلات شبکه ها آغاز کردیم زیرا حق مردم 
گیلان بیش از اینهاســت و باید گیلان را در داشــتن زیرساخت های مناسب 
شــبکه ای به جایگاه های واقعی خود برسانیم.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق گیلان با بیان اینکه از مشکلات اساسی در شرکت توزیع برق سرقت های 
متعدد تاسیسات شبکه است، یادآور شد: برای جلوگیری از اتفاقات که سبب 
زحمت و خاموشــی ها می شود نیاز به اهتمام جدی همه دستگاه های متولی 
داریم.مهدیزاده با اشــاره به مشکلات ناشی از سرقت سیم های برق در استان 
خاطرنشــان کرد: ۴۷ دســتگاه ترانس و ۶۱ تنُ ســیم برق سال گذشته در 
اســتان گیلان سرقت شد که ارزش ریالی آن ها به بیش از ۲۰ میلیارد تومان 
می رســد و بسیاری از سارقان هم دستگیر شــدند.وی با اشاره به زمان پیک 
ساعت مصرف برق گفت: مردم بدانند زمان پیک روزانه مصرف برق از ساعت 
۱۲ الی ۱۸ و پیک شــبانه ۲۰ الی ۲۴ است و بسیار اهمیت دارد.مهدیزاده با 
اشاره به یک میلیون و ۵۶۰ هزار مشترک در استان گیلان، افزود: ۷۷ درصد 
مشــترکان توزیع برق استان خانگی هستند و امسال مشوق هایی برای بخش 
خانگی در نظر گرفته شده است و اگر مشترکان نسبت به سال گذشته به ازای 
هر کیلووات ســاعتی که مصرف خود را کاهش هند تا ۵۰۰ تومان پاداش به 
آنان اختصاص می یابد.وی همچنین از مشوق های جدید در بخش کشاورزی 
و ســایر بخش ها خبر داد و بیان کرد: کســانی که پمپاژ آب کشاورزی دارند 
می توانند تفاهم نامه ای با امور توزیع برق در شهرســتان ها امضا کنند و طبق 
این تفاهم نامه به ازای  عدم مصرف بین ساعت ۱۱ تا ۱۸ به مدت پنج ساعت، 
در باقی ســاعت دیگر مصرف برق رایگان خواهند داشت.مهدیزاده با بیان این 
مطلب که مشترکان برق در گیلان نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۲.۵ 
درصد رشــد مصرف داشــتند، افزود: اگر رعایت الگوی مصرف را مشترکین 
امسال در پیش نگیرند، خاموشی  خواهیم داشت.وی ادامه داد: شرکت توزیع 
برق استان گیلان امسال در برنامه ریزی های خود به طوری عمل کرده است 
که خاموشی به سمت مشترکان مصارف عادی کشیده نشود.مهدیزاده افزود: 
الگوی مصرف در ادارات الزامی اســت و همه ادارات، دســتگاه ها و سازمان ها 
موظف هستند در ساعت اداری نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۰ درصد 
کاهش مصرف داشــته باشند و در ســاعت غیر اداری نیز ۶۰ درصد کاهش 
مصرف داشــته باشند.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گیلان خاطرنشان 
کرد: مصرف بار پایه در گیلان بین ۷۵۰ تا ۸۰۰ مگاوات اســت اما پیش بینی 
می شود حداکثر نیاز مصرف شرکت توزیع نیروی برق گیلان در سال ۱۴۰۱ 
با ۱۴.۷ درصد رشد به ۲ هزار و ۳۵۹ مگاوات برسد که این به علت مهاجرینی 
اســت که به گیلان آمده اند.مهدیزاده با بیان اینکه پرداخت بدهی از ســوی 
مشترکان می تواند در ارائه خدمات رسانی و توسعه شبکه ها برق کمک موثری 
باشد، یادآور شد: تنها منبع درآمد شرکت توزیع برق فروش انرژی و دریافت 
مطالبات است اما متاسفانه مشترکان گیلانی اعم از سازمان ها و مردم بیش از 

۲۴۰ میلیارد تومان به شرکت توزیع برق استان بدهکار هستند.

کرمان میزبان 
گردشگران جام جهانی قطر می شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کرمان گفت: کرمان یکی 
از ۶ استانی اســت که میزبان گردشگران جام جهانی ۲۰۲۲ قطر می شود.به 
گزارش مهر، فریدون فعالی با اشاره به اینکه رایزنی های لازم برای آماده سازی 
ظرفیت ها و زیرســاخت های گردشــگری به منظور تسهیل ورود گردشگران 
جام جهانی قطر در حال انجام اســت افزود: این اســتان برای اعزام گردشگر 
به قطر نیز ســهمیه دارد که در این زمینه اقداماتــی انجام خواهیم داد.وی 
اظهار داشــت: در برآورد اولیه اعلام شــده یک هزار و ۵۰۰ نفر از تماشاچیان 
جام جهانی قطر به اســتان کرمان می آیند و امکان صــدور ویزای )روادید( 
فرودگاهی برای حضور این گردشــگران در اســتان فراهم می شود همچنین 
انجام پرواز مستقیم از قطر به کرمان در دست پیگیری است.فعالی تاکید کرد: 
باید فستیوال، نمایشگاه های صنایع دستی و جشنواره های مختلف را همزمان 
با حضور گردشگران در استان کرمان پیش بینی کنیم و به اجرای برنامه های 
متنوع فرهنگی بپردازیم که اصالت و فرهنگ کرمانی را به همراه داشته باشد.

وی با بیان اینکه هفته آینده گروهی ۱۰ نفره متشــکل از عوامل دست اندکار 
برای بازدید از جاذبه های گردشــگری وارد استان کرمان می شوند بیان کرد: 
همه دستگاه های مرتبط از جمله شهرداری باید برای حضور گردشگران با این 
اداره کل همکاری داشته باشند تا بتوانیم از این فرصت به وجود آمده استفاده 
کافی کنیم.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان کرمان 
با اشــاره به اینکه دفاتر خدمات مسافرتی استان کرمان بسته های گردشگری 
خود را برای حضور گردشــگران آماده کنند گفت: خوشــبختانه کلیپ های 
متفاوتــی از جاذبه های تاریخی، فرهنگی و طبیعی این اســتان به صورت دو 
زبانه تهیه شــده که در اختیار گردشگران قرار خواهد گرفت.وی خاطرنشان 
کرد: امیدواریم با انجام پرواز مســتقیم قطر به کرمان بتوانیم این پرواز را به 
صورت برنامه ریزی شــده داشته باشیم تا شاهد حضور دوباره گردشگرانی که 

به کرمان می آیند هم باشیم.

اخبار کوتاه

۲۰ ساختمان ناامن و بدون پایان کار در قزوین 
در حالی دارای ســکنه هســتند که هر لحظه 
امکان بروز حادثه در این ســازه ها وجود دارد.
بــه گزارش مهر، تعداد بالای حوادث طبیعی و 
در برخی موقع غیر طبیعی در کشــور نشان از 
حادثه خیز بودن ایــران دارد و این بدین معنا 
است که مقاوم ســازی ساختمان باید به طور 
جدی در دســتور کار قرار بگیرد.این در حالی 
است که اســتان قزوین نیز بر روی ۳۰ تا ۳۵ 
گسل قرار گرفته که نزدیک به ۸ گسل از این 
تعداد، فعال و خطرناک هستند.وجود گسل در 
جنوب اســتان قزوین و همچنین بویین زهرا 
که به وقوع دو زلزله بزرگ در این اســتان نیز 
منجر شده اهمیت این گسل ها را بیش از پیش 

کرده و باعث خواهد شد تا موضوع ایمن سازی 
ساختمان ها که به یکی از مهم ترین دغدغه های 
امروز مردم تبدیل شده جدی گرفته شود.این 
در حالی است که هر روز بر تعداد برج های سر 
به فلک کشــیده در اســتان قزوین نیز افزوده 
می شــود و با توجه به تراکم جمعیتی استان 
قزوین نیاز است ایمن سازی و رعایت مقررات 
ملی ساختمان در اجرای پروژه های ساختمانی 

مورد توجه قرار بگیرد.
حادثه تلخ پلاسکو و متروپل دغدغه ایمن سازی 
ساختمان ها را در فضای کشور به یک دغدغه 
عمومی تبدیل کرد و در همین راســتا بود که 
محمدمهدی اعلایی استاندار قزوین ۱۰ خرداد 
ماه در جلسه شــورای پدافند غیرعامل استان 

قزوین با تاکید بر لزوم شناسایی ساختمان های 
نا ایمن در اســتان قزوین، عــدم نظارت و بی 
برنامگی را عامل اصلی وقوع حوادثی همچون 
متروپل دانســته بود.استاندار قزوین از مدیران 
استان در حوزه های مرتبط خواسته بود تا هرچه 
سریع تر نسبت به شناسایی این ساختمان ها در 

سطح استان اقدام کنند.
این دستور اســتاندار زمانی حساس تر می شود 
که محسن اســماعیلی مدیرکل امور شهری و 
شوراهای استانداری قزوین در جمع خبرنگاران 
اســتان قزوین از وجود ۷۰ ســازه نا ایمن در 
سطح اســتان قزوین خبر می دهد.اسماعیلی 
همچنین در نکته ای مهم از فعالیت تعدادی از 
این ساختمان های ناایمن در قزوین بدون پایان 
کار خبــر می دهد و تاکید می کند: متناســب 
با شناســایی هایی کــه انجام شــده اقدامات 
پیشــگیرانه و اصلاحی مختلفی صورت گرفته 
و این اقدامات تا رســیدن بــه نتیجه مطلوب 
پیگیری خواهد شــد.مدیرکل امور شــهری و 
شــوراهای اســتانداری قزوین همچنین بیان 
کرد: نظارت بر پروژه های استان قزوین بر عهده 
ناظران نظام مهندسی ساختمان بعنوان بازوان 
نظارتی شــهرداری قــرار دارد و اداره کل راه و 
شهرسازی وظیفه نظارت عالیه و استانداری هم 
نقش حاکمیتی را ایفــا می نماید و در صورت 
بروز هرگونه مشــکل و آسیب در ساختمان ها، 

کلیه سطوح مذکور باید پاسخگو باشند.
ماجرا از آنجایی تلخ و خطرناک می شــود که 

امیر کلهر رئیس سازمان نظام مهندسی قزوین 
در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار می کند: حدود 
۲۰ پروژه بدون پایان کار در قزوین وجود دارد 
که هم اکنون در آن ســکنه حضور داشــته و 
فعال هســتند.وی تاکید کرد: منکر ساختمان 
ناایمن در استان قزوین نیستیم اما شرایط این 
ساختمان ها در اســتان به گونه ای نیست که 
در حالت عادی شــاهد وقوع حوادثی همچون 
متروپل باشیم.کلهر اظهار کرد: احتمال تکرار 
ماجرای متروپل در استان قزوین بسیار ناچیز 
اســت ولی احتمال وقوع مخاطــرات دیگر از 
جمله آسانسورها، ایمنی و حوادث حین کار در 
استان وجود دارد.رئیس سازمان نظام مهندسی 
ادامه داد: بخشی از مخاطرات به ساخت و ساز 
و بخش دیگر به عدم آگاهی ارتباط دارد به این 
معنا که زمانی که ما دستگاهی را در ساختمان 
مســتقر می کنیم لازم اســت مانند خودرو به 
صورت مســتمر معاینات فنــی آن را رصد و 
تمدید شود.این مسئول تصریح کرد: مبحث ۲۲ 
مقررات ســاختمان منوط به این داستان است 
که مدیران ساختمان سالانه ساختمان خود را 
مورد ارزیابی و بازنگری قرار دهند.کلهر اجرای 
قوانیــن را یکی از مهمتریــن راه های کاهش 
حوادث ساختمانی دانسته و تاکید کرد: واحد 
کنترل نظام مهندســی به صورت مستمر در 
مکاتبه با شهرداری و دادستانی ساختمان های 
نا ایمن را معرفی کرده و خواستار توقف ساخت 
و یا اســتفاده از این ســاختمان ها و در نهایت 

رسیدگی به آنها را داشته است.وی با بیان اینکه 
متولی صدور حکم توقف یا عدم توقف پروژه به 
عهده شهرداری است، بیان کرد: در حال حاضر 
۷۰ ســاختمان نا ایمن در استان قزوین وجود 
دارند که ۲۰ مورد از آنها بدون پایان کار دارای 

سکنه و در حال فعالیت هستند.
رئیس ســازمان نظام مهندســی با بیان اینکه 
اســامی این واحدهای خطرناک به دادســتانی 
هم اعلام شده است، تصریح کرد: اگر مجریان 
قانون به خوبی نســبت به اجرای قوانین اقدام 
کرده و نســبت به قانون تبعیت داشته باشند 
طبیعتاً شــاهد بروز مشکلات در استان قزوین 
نخواهیم بــود.وی در پایان گفــت: اگر ما در 
جایگاه نظام مهندســی، دادستانی و شهرداری 
به مقابله با متخلفین بپردازیم و عمداً یا سهواً از 
تخلف متخلفین چشم پوشی نکنیم هیچ حادثه 
متروپلــی در هیچ کجــا رخ نخواهد داد.بدون 
شــک جبران حادثه هزینه هایی بسیار بالاتر از 
پیشگیری دارد. وجود ۷۰ ساختمان نا ایمن در 
قزوین که از قضا ۲۰ مــورد از آن بدون پایان 
کار دارای سکنه هستند بمب ساعتی است که 
می تواند در هنگام بروز خطر اســتان و کشور 
را با چالش های بزرگــی روبرو کند.ورود قاطع 
دســتگاه های نظارتی و متولی می تواند نقش 
مهمی در رفع معضلات و کاهش آسیب های این 
ساختمان ها داشته باشد و این انتظار نیز وجود 
دارد که حوادثی همچون پلاســکو و متروپل 

درسی بزرگ برای ما باشند.

محصولات صنایع دســتی، فقــط آثاری برای 
نمایش در گنجینه ها و تزیین نیســتند، بلکه 
تولیداتــی اشــتغال آفرین و ارزآور به شــمار 
می روند، اگر مورد بی مهــری قرار نگیرند.در 
نقش جهان که قدم می زنی خود از یک ســو 
محو تماشای شــکوه و جلال نقشی از جهان 
می شــوی و از یک سو گردشــگران ایرانی و 
خارجــی را می بینی که تماشــای معماری و 
صنایع دســتی اصفهان آنان را به وجد آورده 
اســت.کم نیستند گردشــگران خارجی که با 
چنان شــعفی ظروف مینــاکاری، پارچه های 
قلمــکار و تابلو هــای قلم زنی را در دســت 
می گیرند و تحســین می کننــد که رهگذران 
آشــنا با این هنر ها را هم بر سر ذوق می آورند.
می گویند گردشــگرانی که بــه ایران می آیند 
کشورمان را کشور رنگ و نقش می نامند و به 
راســتی افراد زیادی نمی توانند به فلز، پارچه، 
چوب و سنگ جان دهند و آثاری هنرمندانه و 

چشم نواز خلق کنند.
 بــرای خلــق چنین آثــاری عــلاوه بر طبع 
هنرمندانه و لطیف بایستی هنرمند نیز چیره 
دســت و ماهر باشــد و در این صورت اســت 
که اثر او ماندگار و قابل تحســین خواهد بود.
صنایع دســتی و هنر های سنتی زبان گویای 
فرهنــگ و اصالــت یک جامعه هســتند که 
نســل به نسل منتقل شده اند.کشور ما هم به 
صنایع دســتی اش شهره اســت و اصفهان به 
پایتختی صنایع دســتی ایران. اما با این همه 
هنرمندان و استادکاران صنایع دستی معتقدند 
صنایع دســتی در ایران و اصفهان به جایگاه 
اصلی خود نرســیده است. تا همین چند سال 
پیش بزرگترین مشــکل و دغدغه هنرمندان 
صنایع دســتی کاربردی نبودن این آثار هنری 
در زندگی روزمره، نداشتن بسته بندی مناسب 
و حمایت نشــدن از طرف مســئولان بود؛ اما 
در چند ســال گذشته مشــکلات دیگری به 
دغدغه های قبلی اضافه شــده است.روز هایی 
کــه کرونا بر زندگی مردم ســایه انداخته بود 
هنرمندان صنایع دستی همچون دیگر فعالان 
اقتصادی و شاید کمی بیشتر از بقیه در تنگنای 
فاصله  قــرار گرفتند.روز هایــی که  اقتصادی 
گذاری اجتماعی، ســبک و »به ســفر نرویم« 
شعار بود؛ مرز ها بسته شد و گردشگری به کما 
رفت، مشاغلی که کسب و کارشان با سفر گره 

خورده بود دچار رکود شــدند؛ از جمله فعالان 
حوزه صنایع دستی

عباس شــیردل رئیس اتحادیه صنایع دستی 
اصفهان در یکــی از مصاحبه هایش در دوران 
کرونا گفتــه بود اســتادکاران و فعالان حوزه 
صنایــع دســتی با مشــکلات بی شــماری 
مواجه هستند؛ در ســایه نبود قوانین به روز و 
ممنوعیت هــای صادراتی، ارتزاق بســیاری از 
هنرمندان با تهدید روبه رو شده که کناره گیری 
یا مهاجرت آنان به کشور های دیگر و استفاده 
از تســهیلات آن کشــور ها برای تولید صنایع 
دســتی را به دنبال داشته اســت.به گفته او، 
خیلی از کارگاه های صنایع دستی تعطیل و یا 
نیمه تعطیل شده اند، بدین معنا که اکنون هیچ 
کارگاهی نیســت که با ظرفیت کامل فعالیت 
کند. بعضی از فروشــندگان صنایع دســتی 
حتــی از فروش محصولات خود با قیمت رایج 
پشیمان شده اند، چون دیگر امکان تهیه مواد 
اولیه برای تولیدات جدید ندارند.رئیس اتحادیه 
صنایع دســتی اصفهان گفته بود  هنرمندان 
صنایع دستی با افزایش روز افزون قیمت مواد 
اولیه مواجه هســتند و این موضوع در کشور و 
به ویژه در اصفهان هنرمندان را با چالش جدی 
مواجه کرده اســت.به گفته شیردل، برخی از 
تولیدکنندگان صنایع دســتی به دلیل ناتوانی 
در پرداخت بدهی ها راهی زندان شده اند، چون 
نوسان نرخ ارز به ویژه به تولیدکنندگان خرد 
آســیب جدی وارد کرده و نبــود بازار فروش 
صنایع دستی منجر به کســادی در فروش و 

ورشکستگی تولید کنندگان شده است.
اگر بخواهیم مشــکلات فعالان صنایع دستی 
را در یــک جمله خلاصه کنیــم؛ باید بگوییم 
صنایع دســتی ما و هنرمندش متولی ندارند« 
این را مهدی طغیانــی نماینده مردم اصفهان 
در مجلــس شــورای اســلامی عنوان می کند 
و می گویــد: تاکنون هیــچ اقدامی برای زنده 
نگه داشــتن هنر های اصفهان نشــده است.
به گفته او  حتی دانشــگاه هنر تلاشــی برای 
نجات هنر هــای اصیل اصفهان نمی کند، بار ها 
گفته ایم که وظیفه دانشــگاه هنر در اصفهان 
از دانشــگاه صنعتی جدی تر و مهم تر اســت.
نماینده مردم اصفهان می گوید: هنرمند صنایع 
دســتی ما بین ســازمان ها در حال آمد و شد 
اســت و هیچ حمایت کننده ای ندارد.طغیانی 

می گوید: هنرمند درجه یک کشور آثار خود را 
در زیرزمین خانه اش ارائه می دهد، هنرمندانی 

داریم که گالری شان در خانه شان است.
گــروه تولیدی درنــا یکــی از تولیدکنندگان 
موفق صنایع دســتی در اصفهان اســت. این 
گروه در تولید ۳۰ رشــته صنایع دستی فعال 
اســت و ۱۰۰ نیروی ثابــت و ۵۰۰ نیرو برای 
برون سپاری فعالیت های خود دارد. این گروه 
تولیدی به کشور های حوزه خلیج فارس، کانادا، 
چیــن و ... محصولاتش را صادر می کند.با این 
حال حمیدرضا عامری زاده مدیر این مجموعه 
از وضــع موجود در صنایع دســتی گلایه مند 
است و می گوید: اوضاع اقتصادی طوری است 
که مردم فقط برای خرید مایحتاج خود هزینه 
می کنند، اما نباید فراموش کرد که برای زنده 
ماندن هر هنری ســال ها وقت و انرژی صرف 

شده و نباید به راحتی آن را از دست داد.
او معتقد اســت  ما نه به اندازه کافی حمایت 
می شــویم و نه شــاهد مدیریت خوبی در این 
حوزه هستیم. به عنوان مثال هیچ فکری برای 
دانشجویان هنر نشده. دانشجوی ما بعد از فارغ 
التحصیلی ســردرگم به دنبال کار می گردد و 
در نهایــت راضی به اشــتغال در حوزه ای غیر 
از دانش خود می شــود.این فعال حوزه صنایع 
دســتی می گوید: ما منکر مشکلات اقتصادی، 
اجتماعی، ارزی و حتی جنگ در دنیا نیستیم، 
اما مشکل اصلی ما نبود مدیریت صحیح است.
عامری زاده می گوید: اکنون ما نیازمند جذب 
نیرو های جوان در حوزه صنایع دستی هستیم؛ 
افرادی که بتوانند با گردشگران خارجی ارتباط 
برقرار کند و به فضای مجازی مســلط باشند 
و نگاهی نــو را وارد بازاریابی تولیدات صنایع 
دســتی کنند.او معتقد است در بودجه بندی 
دولت ســهم صنایع دســتی دیده نمی شود، 
همانطور که در حوزه کشــاورزی بودجه ای در 
نظر گرفته می شــود در حــوزه هنر و صنایع 
دستی نیز بایســتی بودجه بندی لحاظ شود.
این فعال حوزه صنایع دســتی می گوید: بدون 
حمایت و بودجه نفس صنایع دستی به شماره 

افتاده است.
علیرضــا ایــزدی مدیرکل میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی استان اصفهان، 
اما می گوید: یکی از محور های اصلی اشــتغال 
زایی و ارزآوری، صنایع دســتی و در این هنر 

یکی از خاســتگاه های اصلی، از لحاظ کمی و 
کیفــی اصفهان اســت.او گفت: در دو ســال 
گذشــته فعالان حوزه صنایع دستی به دلیل 
شــیوع کرونا با مشکلات بسیاری مواجه شده 
اند و حتی بسیاری از کارگاه ها تعطیل یا نیمه 
تعطیل شده اســت.مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان اصفهان در 
خصوص راهکار برون رفت از این مشــکلات، 
می گوید: به دنبال این هســتیم که در بخش 
آموزش نگاه جدیدی داشته باشیم و برای آن 
وقت صرف و سرمایه گذاری کنیم، همچنین 
درصدد هســتیم با کمک بخــش خصوصی 
در فضا هــای تنوع بخشــی و کاربردی کردن 
محصولات صنایع دســتی قدم برداریم.ایزدی 
تقویت بازارچه های صنایع دستی را یکی دیگر 
از راهکار های برون رفت از مشــکلات می داند 
و می گوید: در تلاش هســتیم در شــهر ها و 
صنایع دستی  بازارچه های  که  شهرستان هایی 
فعال نیســتند این بازارچه ها را فعال کنیم از 
طرفی بازارچه هایی را که نیاز به تقویت دارند، 
به خوبــی تقویت کنیم؛ بر همین اســاس تا 
چند ماه آینده مجموعــه ادیب به چرخه کار 
و فعالیــت باز می گردد؛ کــه این خود خبری 
خوش برای فعالان حوزه صنایع دستی است.به 
گفته او  از ۷ مهر، نمایشگاه ملی صنایع دستی 
برگزار می شــود که امیدواریم به رونق کسب 
و کار فعــالان این حــوزه کمک کند.مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
اســتان اصفهان معتقد است بهترین راه برای 
از ســرگیری صادرات صنایع دســتی آموزش 
صحیح بــه فعالان ایــن حوزه اســت.ایزدی 
می گوید: درصدد هســتیم با رویکرد صادرات، 
آموزش های کارشناسی و دقیقی را به فعالان 

حوزه صنایع دســتی ارائه کنیم.او استفاده از 
ظرفیت نمایشگاه و رویداد های بین المللی را 
هم از برنامه هایش بر می شمرد و می گوید: این 

امر با هدف بازاریابی پیگیری می شود.
طبقه دوم میدان امام به پیشنهاد کارشناسان و 
صاحب نظران میراث فرهنگی و صنایع دستی 
از جمله مهدی طغیانی نماینده مردم اصفهان 
در مجلس شورای اسلامی بهترین مکان برای 
ایجــاد گالری بــه منظور نمایش آثــار فاخر 
هنرمندان اصفهانی است. تا جایی که طغیانی 
می گویــد با احیــای طبقه دوم ایــن میدان 
ارزش آن صد ها برابر می شود.مدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان 
اصفهــان در این خصوص می گویــد: معتقد 
هســتم که بخش خصوصی به خوبی می تواند 
در احیای طبقه دوم میدان نقش جهان به ما 
کمک کند، به همین منظــور همزمان با روز 
جهانی صنایع دســتی، جلســه ای با یکی از 
فعالان بخش خصوصی که تمایل به همکاری 
در این طرح را دارد برگزار می کنیم تا بتوانیم 
بهتریــن تصمیم را بگیریم.بــه اعتقاد ایزدی، 
طبقه دوم میدان نقــش جهان باید به گالری 
بزرگی برای نمایش آثار فاخر، ویژه و ارزشمند 
صنایع دستی تبدیل شود.از ۲۹۹ رشته صنایع 
دستی شناخته شــده در جهان ۱۹۶ رشته با 
سرانگشت هنرمندان اصفهانی زنده نگه داشته 
شده و با این تعریف می توان گفت اگر گره های 
کار هنرمندان صنایع دســتی اصفهان گشوده 
شود، گره های شــغلی همه هنرمندان صنایع 
دســتی ایران باز می شود و اگر کار هنرمندان 
اصفهانی رونق بگیرد و تولیداتشان بازار خوبی 
پیدا کنــد اقتصاد ایران، فــارغ از دغدغه های 

نفتی، جان می گیرد.
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نفس خسته صنایع دستی نصف جهان در هزار توی مشکلات
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قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
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